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Egy felettébb érdekes, a legtöbb embert érintő (és reményeink szerint érdeklő) témát tűzött téli előadássorozatának napirendjére a 
magyarkanizsai Meta Terra civil szervezet. A szabadkai ornitológus előadása a madarak védelméről szólt.

Grabovac Dávid – aki egyben a szabadkai Riparia Természetbarátok Egyesületének alelnöke is – a kertek és a madarak közös világát 
hozta közelebb a Dobó Tihamér Képtárban megjelent szépszámú hallgatósághoz. Kiemelten foglalkozott azzal, hogy hogyan tudunk ker-
tünk rendezgetése során – az évszakok függvényében – segíteni az ott megforduló madaraknak, nem feledkezve meg ennek ellenkezőjéről 
sem, hogy hogyan tudnak ezek a madarak nekünk segíteni kertészkedésünk során. A Riparia már évek óta különféle pályázatokat valósít 
meg, főleg a madárvédelem területén, amelyekben madártani szakemberként az ornitológus is aktív szerepet vállal. Ez a téma igen széles, 
számtalan aktivitást lehet folytatni a madarak védelme érdekében, ennek érdekében a Meta Terra is már számos sikeres akciót szervezett, 
amelybe a tanulóifjúság is bekapcsolódott.

– Magyarországon már az óvodákban és az iskolákban is foglalkoznak a madárvédelemmel, de tömbházakban is előfordul, hogy 
madárbarát tevékenységet folytatnak az ott lakók a madarak megvédése érdekében. Ezeket a lehetőségeket igyekszek megismertetni 
a magyarkanizsaiakkal – mondta még az előadás megkezdése előtt Grabovac Dávid. – Közülük a legismertebb és tulajdonképpen a 
legelterjedtebb a téli madáretetés, amihez mindössze egy etető meg némi élelem, mondjuk napraforgó kell. Azt hiszem, ezt mindenki 
meg tudja oldani, de felhívnám az emberek fi gyelmét arra, hogy ha egyszer elkezdik a madáretetést, akkor ne hagyják abba, csinálják 
mindaddig, amíg arra a madaraknak szükségük lehet!  

Kétségtelen, hogy Szerbiában is történt előrehaladás a madárvédelem tekintetében, ettől függetlenül elég gyakoriak a madármérgezések. 
– A madárvédelem területén Szerbia jelenleg egy tranzíciós folyamatban van. Vannak jó, nemrégiben meghozott törvényeink, de saj-

nos ezeket nem igazán tartják be. Az utóbbi időben is tanúi voltunk a ragadozó madarak újabb mérgezésének, amelyek akár közvetlenül, 
akár közvetett úton, a sakálok és a rókák mérgezésén keresztül egyértelműen ellenük irányulnak. Sajnos egyes galambászok vagy más 
kisállat-tenyésztők gyakran nem megengedett módszerekkel igyekeznek megvédeni állományukat, megmérgezve így az egyébként is 
kis létszámban előforduló, itt fészkelő sólymokat vagy sasokat. Legutóbb az Apatin melletti Szilágyi környékén történt hasonló eset, 
ahol más állatok mellett külföldön, Ausztriában és Csehországban gyűrűzött madarak is a mérgezés áldozatául estek – fi gyelmeztetett az 
ornitológus. 

A madármérgezéssel párhuzamosan más, nem megengedett tevékenységek is folynak, sajnos még a védett területeken is. Vidékünkön 
is elég gyakori jelenség az aljnövényzet égetése, amivel a madarakat közvetlen veszélynek tesszük ki, fészkelő helyük megsemmisítésével 
pedig elüldözzük őket. Ennek mindenképpen elejét kellene venni, a felelősöket pedig példásan megbüntetni, amire ma már a törvény is 
megfelelő lehetőséget nyújt, persze nem lehet elégszer ismételni: csak akkor ha a törvényes rendelkezéseket alkalmazzuk is. 
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